

Sur « Les Apôtres de l'Amour Infini », Saint-Jovite, Québec, et pourquoi il faut les éviter

Laurentides ^[1]: Décès du « pape » de la secte des Apôtres de l'Amour Infini, le "père" Jean-Grégoire de la Trinité, né Jean-Gaston Tremblay, leader de la secte des Apôtres de l'Amour Infini, est mort à 83 ans à l'hôpital de Sainte-Agathe-des-Monts, le 31 décembre 2011.

Le "père" Jean-Grégoire de la Trinité est mort d'une pneumonie, a rapporté le quotidien local *Point de vue Mont-Tremblant*. Les Apôtres de l'Amour Infini ont confirmé le décès de leur dirigeant. Ses funérailles ont eu lieu le 5 janvier, à la chapelle du monastère de Saint-Jovite.

La secte des Apôtres de l'Amour Infini est fondée par le Père Michel Collin, membre de la Congrégation du Sacré-Cœur, en 1935 à Lille, en France. **S'autoproclamant Pape sous le nom de Clément XV, le Père Collin est excommunié en 1951**. En 1962, Clément XV aurait sacré "évêque" Jean-Gaston Tremblay, ancien frère de la charité. Il prend alors le nom de "père" Jean-Grégoire de la Trinité. Le mouvement s'installe à Saint-Jovite, au Canada. Le "père" Jean-Grégoire est nommé par Clément XV comme son successeur, sous le nom de Grégoire XVII.

Le "père" Jean-Grégoire a eu des démêlées avec la justice. En 1978, il a été condamné à six mois de prison pour outrage au tribunal. Un an plus tard, il est condamné pour séquestration d'enfants. En 1999, la Sûreté de Québec (SQ) a procédé à des perquisitions. Le responsable et trois dirigeants étaient soupçonnés d'agressions sexuelles, d'attentats à la pudeur, de grossières indécences et de voies de fait sur des enfants, selon le quotidien montréalais "La Presse" du 4 janvier. Il n'y a pas eu de procès, faute de preuves.

Le mouvement a connu sa plus forte popularité dans les années 70.

ACTA SS. CONGREGATIONUM^[2]
SUPREMA SACRA CONGREGATIO- S. OFFICII

NOTIFICATIO

*Suprema Sacra Congregatio S. Officii, decreto feriae IV, diei 17 Ianuarii 1951,
**redegit ad statum laicalem Sacerdotem MICHAELEM COLLIN, a
Congregatione Sacerdotum a S. Corde Iesu iam dimissum et per plures
dioeceses pervagantem, qui saepe ac variis modis praescripta sacrorum
canonum violaverat.***

*Associationem autem cui titulus « Institut des Apôtres de l'Amour Infini - Opera degli
Apostoli dell'Amore Infinito » **quam praedictus Sacerdos, absque
approbatione competentis Auctoritatis Ecclesiasticae, condere
praesumpserat, eadem Suprema S. Congregatio dissolvit atque vetuit
rursus constitui.***

Datum Romae, ex Aedibus S. Officii, die 30 Maii 1951.

Marinus Marani, Notarius.

Selon le susdit décret du 17 janvier 1951, issu de la Sainte Congrégation du Saint-Office, **le prêtre Michel Collin, de la Congregation sacerdotale du Sacré Coeur de Jésus, a été réduit à l'état laïque, prêtre qui était déjà démis de la susdite Congrégation sacerdotale pour différentes violations des prescriptions du Code de Droit Canonique.**

En plus, **l'association « Institut des Apôtres de l'Amour Infini », que le susdit prêtre a eu l'audace de fonder, n'a pas l'approbation compétente des autorités ecclésiastiques et, par conséquent, cette Sainte Congrégation du Saint-Office la dissout et interdit que la susdite association soit refondée dans l'avenir.**

Donc, l'association existante des « Apôtres de l'Amour Infini » (*magnificat.ca*), qui opère aujourd'hui à Saint-Jovite (Mont-Tremblant), non seulement n'a pas l'approbation ecclésiastique mais elle est déjà condamnée par le Saint-Siège.

Références :

- <http://www.radiovm.com/Proximo/Nouvelles.aspx?/=9422> ; 2012-01-07
RVM/apic/pdvmt/laPresse [lien devenu inaccessible] ^[1]
- <http://www.gerard-collin.com/clement%20xv/histoire%20resumee.htm> [lien devenu inaccessible]
- *Acta Apostolicae Sedis*, année 1951, ANNUS XXXXIII - SERIES II - VOL. XVIII, p. 477 ^[2]

From Wikipedia

The Apostles of Infinite Love (French: Apôtres de l'Amour Infini) is a religious group mainly active in Quebec and Guadeloupe.^[1] It was founded by Michel Collin, a French priest in Lille, and self-proclaimed Pope Clement XV, saying he was inspired by "unknown messages" from the Virgin Mary.^[2] The group was led by Jean-Gaston Tremblay (1928-2011), also named John Gregory of the Trinity, or Gregory XVII.

History

Frenchman Michel Collin or Colin,^[3] born in a village of Lorraine in 1905 and ordained a priest in 1935, announced in 1936 that he had been ordained a bishop by Christ himself. He founded a community called the Order of the Mother of God (a name later changed to "Apostles of Infinite Love"), in response to the 1846 request made by the Blessed Virgin Mary, as reported later by Mélanie Calvat, one of the seers of La Salette. In 1950 he announced that he had been crowned Pope and had taken the name Clement XV.^[4] **Pope Pius XII laicized him in 1951^[5] and publicly declared him, by name, a *vitandus* (one who should be avoided) excommunicate.**

In 1952, Canadian Jean-Gaston Tremblay (born 1928) founded, near Saint-Jovite in Quebec, Canada, a community under the name of the Congregation of Jesus and Mary. In 1961, he met Michel Collin and the two decided to merge their communities into one called the Apostles of Infinite Love. The following year Collin consecrated Tremblay a "bishop". The Saint-Jovite community grew rapidly in the first years of the Second Vatican Council.^[4]

In 1967, Collin announced that he had been divinely instructed to bypass Tremblay as designated successor to "Pope" Paul VI; but in 1968, Tremblay declared that he had

mystically been made "Pope" under the name of Gregory XVII and, in the following year, Collin acknowledged that Tremblay was now Pope.[4]

In France, Collin's movement broke up into different factions some years after his death in 1974.[6] The Canadian group continues, using the name "Apostles of Infinite Love", and giving more prominence to the name "Order of the Magnificat of the Mother of God" and "Order of the Apostles of the Latter Times".

From 1978 to 2001, the movement was sued because of alleged abuses, including rape, extortion and sexual abuse. Its millenarianism, apocalypticism and its rejection of the world contributed to qualify it as a cult in the Francophone press.[7] In 1999, a hundred police officers raided their reclusive community in St. Jovite.[8] The co-accused was Reynald Huot, aka "Father" André. In 2001, the public prosecutor abandoned all charges against Jean-Gaston Tremblay after a 34-year investigation.[9]

In 2005, the city of Brébeuf obtained a decree from the Quebec government allowing it to expropriate the land of the religious community.[10]

References

1. Hurbon, Laënnec (2000). *Le phénomène religieux dans la Caraïbe: Guadeloupe, Martinique, Guyane, Haïti* (in French). pp. 328–32.
2. (French) "Importante opération policière chez les Apôtres de l'amour infini". Centre contre les manipulations mentales. 1999-10. Retrieved 2009-08-15.
3. Most easily available sources use the form "Collin", but "Colin" is found in a summary of the book Clément XV, prêtre lorrain et pape à Clémery by Antoine Delestre.
4. a b c Michael W. Cuneo: *The Smoke of Satan: Conservative and Traditionalist Dissent in Contemporary American Catholicism* (JHU Press, 1999 ISBN 0-8018-6265-5, ISBN 978-0-8018-6265-6), pp. 121–134
5. "Pope Clement XV". Time magazine. 1971-03-15. Retrieved 2009-08-15.
6. (French) "Clément XV — L'histoire résumée". Gérard Collin. Retrieved 2009-08-15.
7. (French) Bernadette Rigal-Cellard (2005). "Grégoire XVII et les Apôtres de l'Amour Infini". Les Classiques des Sciences Sociales. Retrieved 2009-08-15.
8. (French) "Descente chez les Apôtres de l'amour infini". Radio-Canada. 1999-04-14. Retrieved 2009-08-15.

9. (French) "Abandon des accusations contre le pape Jean". Radio Canada. 2001-06-13. Retrieved 2009-08-15.

10. (French) "Les «Apôtres de l'amour infini» seront expropriés". La Presse Canadienne. 2008-09-04. Retrieved 2009-08-15.

- http://en.wikipedia.org/wiki/Apostles_of_Infinite_Love#Controversies